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Pełny zapis przebiegu posiedzenia

Komisji Łączności z Polakami za Granicą (nr 1)
17 listopada 2015 r.
Komisja Łączności z Polakami za Granicą, obradująca pod przewodnictwem 
wicemarszałka Sejmu Ryszarda Terleckiego, dokonała:

– wyboru prezydium Komisji.

W posiedzeniu udział wzięli pracownicy Kancelarii Sejmu: Piotr Kędziora – dyrektor Biura Legisla-
cyjnego; Leszek Jasiński, Beata Machul-Telus, Jolanta Osiak – z sekretariatu Komisji w Biurze 
Komisji Sejmowych.

Wicemarszałek Sejmu Ryszard Terlecki:
Dzień dobry państwu. Witam bardzo serdecznie. Otwieram, zwołane przez Marszałka 
Sejmu na podstawie art. 20 ust. 2  regulaminu Sejmu, pierwsze posiedzenie Komisji 
Łączności z Polakami za Granicą. Porządek dzienny naszego posiedzenia przewiduje 
wybór prezydium Komisji, przewodniczącego oraz zastępców przewodniczącego. Zgodnie 
z art. 163a regulaminu Sejmu uchwały komisji zapadają większością głosów, w obecno-
ści co najmniej jednej trzeciej członków komisji. Na podstawie listy obecności członków 
Komisji stwierdzam, że mamy kworum.
Przypominam także, że Komisja na podstawie art. 20 ust. 3 regulaminu Sejmu powo-

łuje i odwołuje członków prezydium w głosowaniu jawnym większością głosów. Głoso-
wanie jawne odbywa się przez podniesienie ręki i obliczenie głosów przez sekretarzy 
Komisji. Głosowanie przeprowadzimy według zasady: kto jest za, kto przeciw, kto się 
wstrzymuje. Wybór zostanie dokonany, jeżeli kandydat na daną funkcję uzyska zwykłą 
większość głosów, to znaczy więcej głosów za niż głosów przeciwnych. Głosy wstrzymu-
jące się w tym przypadku nie są brane pod uwagę.
Przystępując  do wyboru  przewodniczącego  Komisji  zwracam  państwa  uwagę, 

że w przypadku zgłoszenia większej liczby kandydatów na przewodniczącego, uzyska-
nie przez pierwszego w kolejności kandydata zwykłej większości głosów, powoduje jego 
wybór na przewodniczącego Komisji. Głosowanie na pozostałe kandydatury stanie się 
wtedy bezprzedmiotowe. Czy powyższe zasady głosowania i wynikające z nich konse-
kwencje są dla państwa jasne? Nikt z posłów nie zgłasza wątpliwości. Wobec tego proszę 
o zgłaszanie kandydatur na funkcję przewodniczącego Komisji. Bardzo proszę.

Poseł Jan Dziedziczak (PiS):
Bardzo dziękuję. Panie marszałku, szanowni państwo. Na funkcję przewodniczącego 
Komisji Łączności z Polakami za Granicą chciałbym zgłosić kandydaturę pana posła 
Michała Dworczyka,  jak myślę,  osoby większości  z nas  znanej,  od lat  zajmującej  się 
tematyką Polaków poza granicami kraju. Mogę powiedzieć, że od ponad dwudziestu lat, 
ponieważ mniej więcej tyle czasu znam pana posła. Dotychczas pan poseł występował 
jako ekspert do spraw polonijnych. Teraz jest parlamentarzystą w naszej Komisji. Jest 
autorem ustawy o Karcie Polaka, którą spośród aktów prawnych w zasadzie zajmujemy 
się najczęściej. Doradcą pana prezydenta Rzeczypospolitej Lecha Kaczyńskiego do spraw 
Polonii i Polaków poza granicami kraju, doradcą pana premiera Jarosława Kaczyńskiego 
również w tej samej kwestii. Myślę że dorobek pana Michała Dworczyka jest najlepszą 
rekomendacją do tej funkcji. Dziękuję.

Wicemarszałek Sejmu Ryszard Terlecki:
Bardzo dziękuję. Czy są inne kandydatury? Nie widzę zgłoszeń. Dziękuję bardzo. Czy 
pan poseł wyraża zgodę na kandydowanie?
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Poseł Michał Dworczyk (PiS):
Tak. Wyrażam zgodę.

Wicemarszałek Sejmu Ryszard Terlecki:
Bardzo dziękuję. Mamy jednego kandydata. Wobec tego przystępujemy do głosowania.
Kto  jest  za wyborem na funkcję  przewodniczącego Komisji Łączności  z Polakami 

za Granicą pana posła Michała Dworczyka? Bardzo dziękuję. Kto jest przeciw? Dziękuję 
bardzo. Kto się wstrzymał od głosu? Dziękuję bardzo.
Przy 25 głosach za i 1 wstrzymującym się, bez głosów przeciwnych pan poseł Michał 

Dworczyk został wybrany przewodniczącym Komisji.
Proszę państwa przystępujemy teraz do wyboru zastępców przewodniczącego. Proszę 

o zgłaszanie kandydatur. Bardzo proszę, pani poseł.

Poseł Bożena Kamińska (PO):
Panie marszałku, Wysoka Komisjo. W imieniu Klubu Platforma Obywatelska na zastępcę 
przewodniczącego Komisji  zgłaszam kandydaturę  pana  posła Wojciecha  Ziemniaka. 
Chciałabym tylko powiedzieć, że jest to bardzo doświadczony poseł V, VI i VII kadencji, 
przez ostatnie dwie kadencje członek Komisji Łączności z Polakami za Granicą. Dziękuję 
bardzo.

Wicemarszałek Sejmu Ryszard Terlecki:
Bardzo dziękuję. Proszę o kolejne kandydatury na funkcję zastępcę przewodniczącego. 
Bardzo proszę.

Poseł Tomasz Jaskóła (Kukiz15):
Tomasz  Jaskóła.  Panie  marszałku,  szanowna  Komisjo.  W imieniu  Klubu  Kukiz15 
na wiceszefa naszej Komisji chciałbym zaproponować pana posła Adama Andruszkie-
wicza, człowieka, który ma rozległe kontakty wśród Polonii, zwłaszcza na Kresach. Jest 
oczywiście absolwentem stosunków międzynarodowych. Jego praca jest widoczna już 
od kilku lat. Oczywiście nie możemy pochwalić się doświadczeniem parlamentarnym, 
ale myślę, że tak młoda osoba z dużymi kompetencjami przyda się w prezydium naszej 
Komisji. Bardzo dziękuję.

Wicemarszałek Sejmu Ryszard Terlecki:
Bardzo dziękuję. Czy są kolejne zgłoszenia? Bardzo proszę.

Poseł Michał Dworczyk (PiS):
Panie marszałku, do składu prezydium na funkcję zastępcy przewodniczącego chciałbym 
zgłosić pana posła Leonarda Krasulskiego. Pan poseł od wielu lat jest parlamentarzystą. 
Jego długoletnie doświadczenie daje rękojmię tego, że będzie doskonale pracował w pre-
zydium. Dziękuję.

Wicemarszałek Sejmu Ryszard Terlecki:
Bardzo dziękuję. Jak państwo wiecie, Konwent Seniorów ustalił, że jest to tzw. komisja 
duża. A więc liczba zastępców przewodniczącego Komisji wynosi pięć osób. Zostały zgło-
szone cztery kandydatury. Przepraszam, trzy. Gdzie jest czwarta? Tak. Bardzo proszę.

Poseł Jacek Żalek (PiS):
Z Klubu Parlamentarnego  Polskiego  Stronnictwa  Ludowego  zgłaszam Mieczysława 
Baszkę.  Jest  doświadczonym  samorządowcem.  Należy  do małego  klubu,  który  nie 
ma pełnej reprezentacji we wszystkich komisjach. Z uwagi na to, że jesteśmy kolegami 
z jednego okręgu wyborczego, zgłaszam kandydaturę Mieczysława Baszki do prezydium 
Komisji.

Wicemarszałek Sejmu Ryszard Terlecki:
Dziękuję bardzo.

Poseł Mieczysław Baszko (PSL):
Czy można zabrać głos?

Wicemarszałek Sejmu Ryszard Terlecki:
Bardzo proszę.
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Poseł Mieczysław Baszko (PSL):
Panie przewodniczący, jestem założycielem i aktualnie cały czas działam w Międzyna-
rodowym Motocyklowym Rajdzie Katyńskim województwa podlaskiego. Pierwsze kluby 
„Sokół”  zakładałem  na Białorusi  w roku  1996  roku.  Organizowałem  polską  szkołę 
w Grodnie, szkołę z polskim językiem nauczania,  jak też mini olimpiadę wraz z kon-
sulatem polskim. W 1994  roku wybudowałem pierwszy kościół na Białorusi w Kale-
tach. Aktualnie buduję budynek seminaryjny w Nowogródku, który w roku 2016 będzie 
oddany pod klucz. Jestem prezesem Akcji Katolickiej w Sokółce.

Wicemarszałek Sejmu Ryszard Terlecki:
Bardzo dziękuję. Czy są jeszcze jakieś głosy w tej sprawie? Szanowni państwo, kwestia 
przewodniczących i zastępców przewodniczącego komisji była przedmiotem ustaleń mię-
dzyklubowych. Rozumiem, że zgłoszenie to wykracza poza ustalenia, które przyjęliśmy.

Poseł Jacek Żalek (PiS):
Wycofujemy. Przepraszam, ale kolega był przekonany, że uzyskał zgłoszenie. Teraz oka-
zuje się, że nie ma. Wycofuję wniosek i przepraszam za zamieszanie.

Wicemarszałek Sejmu Ryszard Terlecki:
Bardzo dziękuję. Czy mamy jeszcze inne zgłoszenia? Jeżeli nie, rozumiem, że rozstrzy-
gnięcie sprawy dwóch pozostałych członków prezydium Komisji pozostawiamy do następ-
nego posiedzenia Komisji. W dwóch przypadkach pozostawiamy wakaty. Bardzo proszę, 
panie pośle.

Poseł Wojciech Ziemniak (PO):
Na funkcję wiceprzewodniczącej chciałbym zgłosić panią poseł Bożenę Kamińską. Myślę, 
że miejsce zamieszkania w Suwałkach, blisko tzw. ściany wschodniej, jak też działalność, 
współpraca z Litwą na rzecz Polaków za granicą spełnią także oczekiwania członków 
Komisji.

Wicemarszałek Sejmu Ryszard Terlecki:
Czy to oznacza, że pan kandydat na wiceprzewodniczącego rezygnuje z kandydowania 
i zgłasza kogoś innego na swoje miejsce?

Poseł Wojciech Ziemniak (PO):
Nie. Zgłaszam, gdyż były dodatkowe miejsca. Jeżeli są ustalenia... Pan marszałek powie-
dział, że jest wakat.

Wicemarszałek Sejmu Ryszard Terlecki:
Nie, nie, panie pośle.

Poseł Wojciech Ziemniak (PO):
Czy jest to wakat ustalony już dla kogoś? Nie było ścisłej informacji, co to za wakat.

Wicemarszałek Sejmu Ryszard Terlecki:
Panie pośle, sytuacja jest taka, że zgodnie z wcześniejszymi ustaleniami kluby podzieliły, 
oczywiście według parytetów, miejsca we wszystkich prezydiach komisji, także tej. Jeżeli 
chcemy trzymać się tychże ustaleń, wybór dwóch zastępców przewodniczącego odłożymy 
na następne posiedzenie.

Poseł Wojciech Ziemniak (PO):
Dobrze. W takim przypadku wycofuję kandydaturę Bożeny Kamińskiej.

Wicemarszałek Sejmu Ryszard Terlecki:
Bardzo dziękuję. Teraz zadam kandydatom pytanie, czy wyrażają zgodę. Pan poseł Woj-
ciech Ziemniak.

Poseł Wojciech Ziemniak (PO):
Wyrażam zgodę.

Wicemarszałek Sejmu Ryszard Terlecki:
Bardzo dziękuję. Pan poseł Adam Andruszkiewicz.
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Poseł Adam Andruszkiewicz (Kukiz15):
Wyrażam zgodę.

Wicemarszałek Sejmu Ryszard Terlecki:
Bardzo dziękuję. Pan poseł Leonard Krasulski.

Poseł Leonard Krasulski (PiS):
Tak. Wyrażam zgodę.

Wicemarszałek Sejmu Ryszard Terlecki:
Bardzo dziękuję. A więc mamy zgodę wszystkich zgłoszonych kandydatów. W związku 
ze zgłoszeniem ustalonej liczby, chociaż zostawiamy dwa wakaty, proponuję dokonanie 
wyboru w głosowaniu łącznym. Czy jest sprzeciw wobec takiej procedury? Czy jest sprze-
ciw kogoś z państwa? Nie słyszę. Wobec tego bardzo proszę, głosujemy.
Kto jest za wyborem zgłoszonych kandydatów na funkcję zastępców przewodniczą-

cego Komisji? Bardzo dziękuję. Kto jest przeciw? Dziękuję. Kto się wstrzymał? Bardzo 
państwu dziękuję.
Większością  27  głosów  za,  przy  braku  głosów  przeciwnych  i wstrzymujących  się 

mamy wybranych zastępców przewodniczącego Komisji. Bardzo serdecznie gratuluję 
wybranym. W tej sytuacji zamykam pierwsze posiedzenie Komisji. Bardzo proszę.

Poseł Michał Dworczyk (PiS):
Proszę państwa, wielka prośba. Dziękując za wybór, chciałbym państwa prosić, żeby 
do dnia 29 listopada nadsyłali państwo do sekretariatu Komisji propozycje, czym Komi-
sja miałaby się zająć w najbliższym roku. Proszę o propozycje programowe. Na następ-
nym posiedzeniu będziemy ustalać harmonogram naszych prac na kolejny rok. Dobrze 
byłoby, żeby było to przemyślane. Proszę więc składać propozycje do sekretariatu Komi-
sji. Dziękuję bardzo.

Wicemarszałek Sejmu Ryszard Terlecki:
Bardzo dziękuję. Pan przewodniczący bardzo energicznie przystępuje do pracy. Jeszcze 
raz bardzo państwu dziękuję. Zamykam posiedzenie Komisji.


